
21 آبان س��ال گذش��ته بود كه بر اثر زلزله 7/3 
ريش��تري در كرمانش��اه حدود ۸3 ه��زار واحد 
آسیب ديد كه از اين تعداد 1۸ هزار واحد دچار 
تخريب كامل ش��ده  و بقیه واحدها نیز غالباً در 
بخش سیستم سازه سالم ماندند و فقط در اجزايی 
مثل ديوارهای جانبی يا تیغه ها فروريخته يا ترک 
خوردند. مهر ماه س��ال جاري بود كه جانشین 
سازمان بسیج س��ازندگی با بیان اينکه سازمان 
بهزيستی در فاز اول س��اخت هزار و 17۵ واحد، 
ابلاغیه س��اخت 33۰ واحد را به سازمان بسیج 
سازندگی داد، گفت: »تاكنون 23۰ واحد توسط 
بسیج سازندگی استان های مختلف ساخته و به 

مردم تحويل داده شده است.«
محمد زهرايی افزود: »به موجب تفاهم نامه بسیج 
سازندگی با سازمان بهزيس��تی و بنیاد مسکن، 
مسئولیت ساخت يک هزار و 17۵ واحد مسکونی 
در مناطق زلزله زده كرمانشاه به بسیج سازندگی 
واگذار شد.« وي ادامه داد: »از مجموع اين 33۰ 
واحد تاكنون 23۰ واحد توسط بسیج سازندگی 
استان های مختلف كه در كرمانشاه مستقر بودند، 

ساخته و به مردم تحويل داده شده است.«
به گفته وي از 1۰۰ واحد باقی مانده نیز پیشرفت 
فیزيک��ی 7۰ واحد ت��ا ۹۰ درصد انجام ش��ده و 

3۰ واحد باقی مانده نیز تا ۵۰ درصد پیش��رفت 
داشته اند كه تا پايان آبان، تمام اين 33۰ واحد به 

مردم زلزله زده تحويل داده  شد.
   خيران 60 واحد مسكوني مي سازند 

در س��ال هاي اخیر خیران از جمله افرادي بودند 
كه هر زمان نیاز به دست ياري در زمینه هاي رفع 
مشکلات مردم محروم بود پیشگام بوده و اقدامات 
خوب و مؤث��ري را در اين زمینه انج��ام دادند كه 
مي توان از ساخت مراكز آموزشي و درماني نام برد. 
با اين حال در پي وقوع زلزله كرمانشاه آنها بارها 
آمادگي خود را براي كمک در زمینه هاي مورد نیاز 
اعلام كردند كه يکي از آنها س��اخت مسکن بود. 
موضوعي كه موجب شد تا به گفته مسئول بسیج 
س��ازندگی استان كرمانش��اه خیران مدرسه  ساز 
آمادگي خود را براي ساخت 6۰ واحد مسکونی در 
منطقه زلزله زده ثلاث باباجانی اعلام كنند. حسین 
قبادی بصیر  در توضیحات بیش��تر در اين زمینه 
مي گويد: »برای ساخت اين تعداد واحد مسکونی 
۸۰۰ میلیون تومان اعتبار اختصاص داده شده و 
همه اين واحدها روستايی و از پروژه های نیمه كاره 
متعلق به خانوارهای تحت حمايت كمیته امداد و 

بهزيستی كه توان تکمیل نداشتند بوده است.«
وی اف��زود: »درصدد هس��تیم 3۰ ت��ا ۴۰ واحد 

مسکونی ديگر در مناطق زلزله زده استان احداث 
كنیم.« اين مس��ئول با بیان اينک��ه آماده جذب 
كمک های خیران با نظارت خود آنان برای كمک به 
افراد نیازمند بدون هیچ گونه چشمداشتی هستیم 
مي افزايد: »اين پروژه ها با نظارت خود خیران مورد 
عملیات اجرايی قرار می گیرد و براي ساخت آن از 
نیروهای فنی و ماشین آلات خود بهره می گیريم.«
   بدقولي در افتتاح بيمارستان سرپل ذهاب

يکي از مکان هايي كه در پي زلزله سال گذشته 
كرمانشاه به شدت آسیب ديد بیمارستان شهدای 
سرپل ذهاب بود. آن زمان مسئولان اعلام كردند 

ظرف مدت پنج ماه اين مركز بازس��ازي و آماده 
خدمت رساني مي شود اما با گذشت يک سال از 
اين حادثه افتتاح اين مركز هن��وز در هاله ابهام 
قرار دارد. مدير ش��بکه بهداشت و درمان سرپل 
ذهاب با بیان اينکه مراحل انتقال به بیمارستان 
شهدا در حال انجام است، مي گويد: »كارهايی كه 
به بهداشت و درمان در بحث انتقال محول شده 

بود به طور كامل اجرا شده است.« 
مازيار طهماس��بی  دلیل تأخیر افتتاح بیمارستان 
را مس��ائل مربوط به پیمانکار دانسته و مي افزايد: 
»كار مقاوم سازی بیمارستان شهداي سرپل ذهاب 
به دو بخش درمان و پیمانکار واگذار شد كه بخش 
بهداش��ت و درمان تمام كارها را انجام داده اما اگر 
در افتتاح بیمارستان تأخیری ايجاد شده در حوزه 
پیمانکاران بوده است.«  وی با بیان اينکه وقوع دوباره 
زلزله يکی ديگر از دلايل تأخیر افتتاح بیمارستان 
شهداي سرپل ذهاب است، ادامه مي دهد: »زلزله 
اخیر باعث آس��یب های جزئی به بیمارستان شده 

است كه در حال رفع آن هستیم.«
 با اي��ن حال مدي��ران درماني معتقدن��د مراكز 
درماني ديگري تا زمان رفع مش��کلات موجود 
در اس��تان به درمان بیماران خواهند پرداخت و 
در اين زمینه مش��کل جدي وجود ندارد. مدير 
شبکه بهداشت و درمان س��رپل ذهاب در تأيید 
اين موضوع با اش��اره به اينکه اكنون بیمارستان 
بانگر در حال خدمات دهی به مردم سرپل ذهاب 
است، مي گويد: »تمام اعمال جراحی در اتاق های 
عمل بیمارستان بانگر انجام می گیرد و نیروهای 
بهداش��تی و درمانی در شهرستان سرپل ذهاب 
مستقر هستند و كمبودی از نظر نیروی تخصصی 
پزش��کی وجود ندارد.«  طهماس��بی مي افزايد: 
»نیازمندی هايی كه يک بیمارس��تان بايد برای 
خدمت رسانی داشته باشد در بانگر وجود دارد اما 
موضوع فاصله تا شهر و فضای فیزيکی بیمارستان 
چالش برانگیز است اما به دلیل تخريب بیمارستان 
شهدا بهترين گزينه بانگر بود و بايد صبر كرد تا 
بیمارستان شهدا كه در مراحل نهايی قرار دارد، 

در آينده نزديک به بهره برداری برسد.«
فرهاد تجري نماينده  قصرش��یرين، گیلانغرب و 
سرپل ذهاب در مجلس شورای اسلامی با تأكید بر 
اينکه دانشگاه علوم پزشکی كرمانشاه بايد نظارت 
بیشتری برای افتتاح بیمارس��تان سرپل ذهاب 
انجام م��ی داد، مي گويد: »با وج��ود تأكید وزير 
بهداشت و مسئولان كشوری مبنی بر بازسازی 
بیمارستان شهداي سرپل ذهاب در مدتی كوتاه، 
اما كوتاهی هايی از جانب دانشگاه علوم پزشکی 
شده است.« بهمن روشنی معاون درمانی دانشگاه 
علوم پزشکی با بیان اينکه اين بیمارستان ظرف دو 
هفته آينده با حضور وزير بهداشت به بهره برداری 
دوباره  خواهد رس��ید، مي گويد: »طی يک سال 
گذشته با صرف حدود 1۰ میلیارد تومان توانستیم 
بیمارستان شهدای سرپل ذهاب را مقاوم تر از قبل 
بازسازی كنیم و اكنون در آستانه فصل سرما آماده 

بهره برداری است.«

كوه خواري به سبك قانوني!
 تاراج شن و ماسه

 كوه هاي جنگلي مازندران را محو مي كند
شايد مسطح شدن كوه هاي جنگلي مازندران يكي پس از ديگري كمي 
اغراق آميز به نظر برسد، اما با اين مجوزهاي بي برنامه اي كه مسئولان 
به معدن داران مي دهند دور از واقعيت هم نيست. به گفته كارشناسان 
برداشت هاي بي رويه شن و ماسه از كوه هاي اين استان تيشه به ريشه 
اكوسيس�تم منطقه اي مي زند و شرايط زيس�تي را با بحران مواجه 
مي كند. از همين رو ضروري است متوليان جلوي برداشت هاي بي رويه 
را بگيرند و از اين پس هيچ مجوزي بدون در نظر گرفتن عواقب زيست 
محيطي آن نه تنها در مازندران، بلكه در هيچ اس�تاني صادر نشود. 

    
كوه خواري كه فقط ساختمان سازي  ها و ويلاسازي هاي غیرمجاز نیست. 
كوه خواري به همین مجوزهاي رسمي كه بدون در نظر گرفتن عواقب آن 
به صاحبان معادن شن و ماسه داده مي ش��ود، هم گفته مي شود. همین 
مجوزهايي كه تیشه به ريشه اكوسیستم جاذبه هاي طبیعي مي زند و هر 
روز هم بر تعداد معدن داران افزوده مي ش��ود. اين روزها فعالیت بی رويه 
معادن كوهي شرق مازندران را در نواحي شهرستان نکا تا بهشهر به ويژه 
در بالادست منطقه تاريخي گوهرتپه مي توان ديد. منطقه اي كه به گفته 
كارشناسان طي دو دهه گذشته چندين كوه خود را از دست داده و حالا هم 
چند كوه ديگر شبانه روز طعمه سودجويان شده اند. برداشت هاي بي رويه اي 
كه از كوه هاي جنگلي صورت مي گی��رد و مهاجرت هاي اقلیمي و هجوم 
آفت ها را گسترش داده است و كمربند سبز شمالي را در معرض فشارهاي 
متعدد قرار مي دهد. لازم به ذكر است كه در بخشي از اين اراضي به قدري 
برداشت سنگ و خاک صورت گرفته كه گودالي با عمق حدود 3۰ تا ۴۰ 
و در طول حدود هزار متر ايجاد شده است. البته اين تمام مشکل نیست و 
برخي از معادن با پیشروي به حوضه جنگلداري بخشي از جنگل را هم غارت 

كردند كه با حضور جنگلبانان از ادامه پیش روي هايشان باز ماندند. 
   حذف كوه ها يكي پس از ديگري

برداش��ت هاي بي رويه ش��ن و ماس��ه كه از آنها گفته مي ش��ود تنها به 
خسارت هاي ظاهري و همسطح شدن كوه ها ختم نمي شود و معضلات 
بیشتري به دنبال آنها ايجاد مي شود. براي نمونه به از بین رفتن پوشش 
گیاهي و جنگلي، به خطر افتادن حیاط گونه هاي مختلف جانوري، تخريب 
چشمه سارها، تهديد آب هاي زير زمیني و ايجاد آلودگي صوتي و محیطي 
مي توان اشاره كرد. در كنار اين مشکلات، گرد و غبار ناشي از انفجارهاي 
متعدد و برداشت مصالح، حمل غیر استاندارد شن و ماسه با كامیون هاي 
غیر استاندارد و سرريز شدن اين مواد به سطح خیابان و معابرها و از بین 
رفتن آس��فالت، تخريب مراتع و مزارع و س��خت كردن ش��رايط زيست 
براي ساكنان منطقه هم اضافه مي شود. بنابر اين كارشناسان معتقدند 
واگذاري معادن از طريق پیش  مطالعه علمي و دقیق، رعايت استانداردها 
و دريافت استعلام از سازمان حفاظت محیط زيست بسیار حیاتي است 
و تنها در اين صورت مي توان با آينده نگري و حركت در مس��یر قانون از 
برداشت هاي بي رويه و بروز مش��کلات جلوگیري كرد. در اين راستا يک 
كارشناس محیط زيست مي گويد: »اينگونه برداشت ها با تخريب زيستگاه 
و ايجاد انواع آلودگي حیات وحش منطقه را از بین مي برند به ويژه اينکه 
برخي از گونه هاي نادر پرندگان و خزندگان در صخره هاي كوه هايي كه 
هر از چندگاهي ناپديد مي شوند، لانه گزيني دارند.« مهدي كشاورزيان 
مي افزايد: »يکي از مشکلاتي كه در رابطه با برداشت معادن كوهي در اين 
منطقه وجود دارد اين اس��ت كه با از بین رفتن كوه ها، چاله هاي عمیقي 
جاي آنها را مي گیرد و اين فضاها به حال خود رها شده و تبديل به محل 
تخلیه انواع پسماند ها مي شود.« محمد صالحي، يک كارشناس گردشگري 
هم در ارتباط با فعالیت اين معادن مي گويد: »مناطق زيبا و گردشگري كه 
مي توانستند به عنوان جاذبه طبیعي معرفي شوند حالا به مناطقي آلوده با 
چشم اندازي نازيبا تبديل شده است.« لازم به ذكر است كه سال گذشته 
13 معدن كوهي در فاصله كمتر از 1۰ كیلومتري در ش��هر رستم كلا در 
شهرستان بهشهر وجود داشت كه هم اكنون اين تعداد به هشت معدن 
رسیده و اين كاهش به معناي ناپديد شدن كوه هايي است كه برداشت از 
آنها به اتمام رسیده است. معضلاتي كه با حذف پوشش گیاهي و تغییر 
اكوسیستم منطقه آسیب هاي ناشي از بلايايی چون وقوع سیل را تشديد 
مي كند و رفع تمام اين مش��کلات و كمک به صنعت گردشگري استان 

نیازمند توجه جدي متولیان به اين موضوع است. 

با گذش�ت بيش از يك س�ال از وقوع زلزله كرمانش�اه هنوز س�اخت 
مس�كن نيازمندان يكي از مهم ترين دغدغه هاي آنه�ا در اين زمينه 
اس�ت .با وج�ود اينكه نهاده�اي مختلف�ي در اي�ن زمين�ه گام هاي 
خوبي را برداش�ته و توانس�ته اند تعداد قاب�ل توجهي از اي�ن خانه ها 
را بس�ازند ام�ا هنوز تا رس�يدن ب�ه نقطه مطل�وب راه زي�ادي مانده 

است. در اين ميان بسيج س�ازندگي توانس�ته در اين زمينه اقدامات 
انجام دهد. ح�الا خبرها حكاي�ت از آن دارد كه اين س�ازمان با كمك 
خيران گام ه�اي خوب�ي را در اين زمينه برداش�ته اس�ت؛ موضوعي 
كه موجب شد مسئول بسيج س�ازندگی اس�تان كرمانشاه از ساخت 
۶۰ واح�د مس�كونی در مناطق زلزل�ه زده به همت خي�ران خبر دهد.

ميترا شهبازي

درياچ�ه اروميه 

سيد احمد هاشمي اشكا
   گزارش 2

اگ�ر چ�ه ي�ك 
اكوسيستم آبي 
به نظر مي آيد اما يك پارك طبيعي و اكوسيستم 
زيس�تي- جانوري منحص�ر به ف�رد و تالاب 
بين المللي با حداقل ۱00جزيره كوچك و بزرگ 
است و كاهش بارندگي و خشكسالي هاي پياپي 
طي سال هاي اخير اكثر جزاير آن را به شوره زار 
تبديل كرده و حيات انواع جانوران آبزي و كنار 
آبزي را نيز به خطر انداخته است. سال 90 بود 
كه اعلام ش�د گونه هاي مختل�ف جانوري در 
جزاير اين درياچه در خطر انقراض قرار دارند. 
هر چند اين موضوع مثل بقيه موارد در همان 
ابتدا از طرف مس�ئولان امر تكذيب ش�د و با 
مصاحبه و گفت وگوهاي مختلف خواستند ثابت 
كنند كه ش�رايط عادي اس�ت، اما حالا رسماً 
عنوان شده كه بعد از فلامينگوها كه تعدادشان 
تا 90درصد در جزاير كاهش يافته، گوزن هاي 
پارك درياچه اروميه در حال انقراض هستند. 

    
از 7 سال پیش بحران آنقدر براي موجودات زنده 
درياچه ارومی��ه و جزايرش حاد ش��ده بود كه به 
ادعاي كارشناسان محیط زيست به دلیل تشديد 
بحران درياچه ارومیه ديگر از تخم گذاري پرندگان 
به ويژه فلامینگو در جزاير خبري نیست و از نظر 
آمار ۸۰درصد جمعیت تخم گذار فلامینگوها در 
جزاير ارومیه ديده نمي شوند. بحران آب در جزاير 
اين درياچه كانون حی��ات جانوراني چون گوزن 
زرد، قوچ و میش را نیز تحت تأثیر قرار داد و كار 
به جايي رسید كه طي س��ال هاي اخیر، معدود 
گردشگراني كه به پارک ملي مي رفتند با بردن آب 

شرب به كمک اين جانوران مي شتافتند. 
   گوزن هايي در اسارت دولتي ها

روز گذش��ته رئیس اداره حیات وحش حفاظت 
محیط زيست آذربايجان غربي با بیان اينکه تعداد 

گوزن زرد در كشور بس��یار كم شده و در معرض 
انقراض اس��ت، مدعي ش��د كه تعداد گوزن زرد 
در دنیا در حدود 7۰۰ رأس ب��وده كه اين میزان 
در ايران به ۵۰۰ رأس مي رس��د.  جزيره اش��ک 
پارک ملي درياچه ارومیه به دلیل شرايط مساعد 
غذايي و پوش��ش گیاهي و امنی��ت آن به عنوان 
زيستگاه اصلي گوزن زرد شناخته شده است. از 
سال ۵6 تعدادي گوزن زرد ايراني به اين جزيره 
منتقل شدند اما بدلیل ازدواج درون فامیلي اين 
گوزن ها نگراني از ايجاد اختلالات ژنتیکي و عدم 
مقاومت آنها در برابر بیماري ها محیط زيست را به 
فکر واداشت تا گوزن هايي از ساير سايت ها به اين 
جزيره منتقل ش��ود تا میزان تفاوت ژنتیکي اين 
گونه افزايش يابد.  در همی��ن رابطه رئیس اداره 
حیات وحش حفاظت محیط زيس��ت آذربايجان 
غربي با بیان اينکه برنام��ه جابه جايي و انتقال با 
تصويب كمیته فني سازمان حفاظت محیط زيست 
انجام و طي آن دو رأس گوزن زرد ايراني نر و ماده 

به س��ايت تکثیر مجتمع تحقیقاتي رشکان واقع 
در پارک ملي درياچه ارومیه منتقل ش��د، گفت: 
»اين گوزن گونه اي جنگل پس��ند است و جزيره 
اش��ک پارک ملي درياچه ارومیه هم باقي مانده 
جنگل هاي زاگرس و داراي پوش��ش مناس��بي 
اس��ت. هر چند در دهه ۸۰ در حدود 3۰۰ رأس 

گوزن زرد در اين جزيره زيس��ت مي كردند اما با 
خشکي درياچه ارومیه و حاكم شدن خشکسالي، 
همچنین ورود حیوانات ش��کاري از جمله شغال 
و روباه به جزيره و ق��وچ و میش ارمني كه رقیب 
غذايي اين گونه هس��تند، تعداد گ��وزن زرد اين 
جزيره كاهش يافته كه طبق آخرين سرشماري 
كه در س��ال ۹۴ صورت گرفت 166 رأس از اين 
گونه در پارک ملي درياچه ارومیه وجود دارد.« از 
بي تفاوتي مسئولان نسبت به تعداد موجود گوزن 
زرد، همین بس كه طي 3 سال اخیر هنوز فرصتي 
براي آمارگیري آنها انجام نش��ده و با همان 166 

رأس خیال همه راحت است!
وقتي به ادع��اي بي تفاوتي ه��ا در مقابل وضعیت 
حیات وحش جزاير درياچه مي ت��وان مهر تأيید 
زد كه بدانیم رئیس وقت امور س��اماندهي و امور 
مناطق سازمان محیط زيس��ت در سال ۹۴ گفته 
بوده، گوزن زرد ايراني از گونه هاي جانوري در حال 
انقراض است.  البته شنیده ها حاكي است در همان 
زمان هم كه مي گفتند نسل گوزن هاي زرد در حال 
انقراض اس��ت هیچ يک از اي��ن گونه هاي موجود 
در كشور در زيس��تگاه هاي طبیعي خود زندگي 
نمي كردند و همگ��ي در اس��ارت و تحت نظارت 
عوامل انساني نگهداري مي شدند.  طبق اين برنامه 
چند مركز دركل كشور از اين گوزن هاي زرد ايراني 
نگهداري و شرايط تکثیر اين گونه هاي جانوري را 
مهیا مي كردند. با اين حال برخي از اين گوزن هاي 
زرد ايراني شرايط مناسبي براي رهاسازي در مراكز 
اصلي نگهداري كه همگي دولتي هستند را نداشتند 
و به همین دلیل تصمیم برآن بود كه اقدامات لازم 
براي انتقال آنها به مراكز خصوصي فراهم شود.  به 
هرحال يکبار ديگر خبر انقراض گوزن زرد ايراني 
به گوش مي رسد و شايد وقت آن باشد كه مسئولان 
توضیح دهند طي س��ال هاي اخیر چه تمهیداتي 
براي حفظ اين گونه ايراني انديش��یده اند و امروز 

تعداد آنها به چند رأس مي رسد.

خداحافظي هميشگي گوزن هاي زرد ايراني از جزاير درياچه اروميه
بعد از فلامينگوها ساير حيوانات هم رفتن را به ماندن ترجيح می دهند

برای س�اخت اي�ن تع�داد واحد 
مسكونی ۸۰۰ ميليون تومان اعتبار 
اختص�اص داده ش�ده و همه اين 
واحدها روس�تايی و از پروژه های 
نيمه كاره متعلق به خانوارهای تحت 
حمايت كميته امداد و بهزيستی كه 

توان تكميل نداشتند بوده است

يكبار ديگ�ر خبر انق�راض گوزن 
زرد ايران�ي به گ�وش مي رس�د و 
شايد وقت آن باشد كه مسئولان 
توضيح دهند طي سال هاي اخير 
چه تمهيداتي براي حفظ اين گونه 
ايراني انديشيده اند و امروز تعداد 

آنها به چند رأس مي رسد
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 ساخت 60 واحد مسكوني 
هديه يلدايي خيران به زلزله زدگان كرمانشاه

  تهران: شهردار قرچک گفت: تمامي منازل مسکوني شهر قرچک 
بیمه آتش سوزي مي شوند.  محسن خرمي شريف اظهار داشت: در حال 
حاضر منازل مسکوني شهر قرچک فاقد بیمه آتش سوزي هستند و با 
توجه به جمع بندي كه با اعضاي شوراي شهر داشته ايم تا سال ۹۸، 7۰ 

هزار باب منزل مسکوني را بیمه آتش سوزي مي كنیم. 
  ايلام: رئیس سازمان مديريت و برنامه ريزي ايلام گفت: با هدف توسعه 
استان طرح آمايش سرزمین اجرا مي ش��ود.  رحمت الله قیصوري افزود: 
طرح آمايش سرزمین براساس ظرفیت ها، استعدادها، پروژه ها و... در استان 
تدوين و اجرايي مي شود.  وي ادامه داد: در اين طرح محورهاي توسعه استان 

به خوبي معرفي شده و بايد بر اساس اين طرح توسعه استان دنبال شود. 
  خراس�ان جنوبي: رئیس كمیس��یون گردش��گري اتاق بازرگاني 
بیرجند گفت: بیابان لوت به عنوان اثر طبیعي جهاني بايد در راستاي رونق 
گردشگري و اقتصاد خراس��ان جنوبي مورد توجه قرار گیرد.  محمدرضا 
مجیدي اظهار كرد: در شرايط فعلي براي توسعه پايدار و رونق اقتصاد جوامع 
محلي، گردشگري مي تواند نقش مهمي ايفا كند.  به گفته وي، با توجه به 
اينکه برخي از ورزش ها چون رالي به كوير آسیب مي زند از اين جهت در بحث 

توريسم ورزشي بايد به سمت ورزش هاي سازگار با كوير و بیابان برويم. 
  سمنان: فرماندار شاهرود بابیان اينکه تکمیل ساختمان انتقال خون 
شاهرود 7۰۰ میلیون تومان اعتبار مي خواهد، گفت: امیدواريم به زودي 
شاهد تخصیص اين اعتبار باشیم.  محمد كرم محمدي با بیان اينکه بازديد 
از اين پروژه در زمره اولويت هاي اس��تاندار در بدو ورود به اين شهرستان 
است، تأكید كرد: اين نشان دهنده عزم دولت در راستاي تکمیل پروژه هاي 

نیمه تمام خصوصاً در حوزه بهداشت و درمان است. 
  سيستان وبلوچس�تان: رئیس اداره منابع طبیعي و آبخیزداري 
مهرس��تان گفت: 3 میلیارد و ۵۰۰ میلیون توم��ان از محل اعتبارات 
صندوق توسعه ملي به اين شهرستان اختصاص يافته است.  عبدالواحد 
جمشیدزاده اظهار داش��ت: در س��ال جاري از محل اعتبارات صندوق 
توسعه ملي مبلغ 3 میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان جهت اجراي پروژه هاي 
آبخیزداري و نیز پروژه هاي بیولوژيک به مهرستان تخصیص يافته كه هم 

اكنون دو پروژه در حال اجراست. 
  قزوين: معاون اقتصادي استانداري قزوين گفت: براي كمک به رونق 
تولید و اقتصاد استان از ابتداي سال جاري تاكنون بیش از ۵2۰۰ میلیارد 
تومان تس��هیلات در بخش هاي مختلف صنعت، معدن و كش��اورزي 
پرداخت شده است.  منوچهر حبیبي افزود: در ۸ ماهه سال جاري مبلغ 
۵ هزار و 2۰۰ میلیارد تومان تسهیلات به بخش هاي مختلف اقتصادي 
اس��تان پرداخت ش��د. معاون هماهنگي امور اقتصادي و توسعه منابع 
اس��تانداري قزوين تصريح كرد: 36 درصد از اين تس��هیلات به بخش 
صنعت و مع��دن، 3۴ درصد به بخ��ش خدم��ات، 13 درصد در بخش 
كشاورزي، حدود 6 درصد در بخش مسکن، يک درصد بخش صادرات 

و ۸ درصد نیز ساير بخش ها پرداخت شده است. 
  كرمان: دادستان كرمان از رفع تصرف از 1۴هکتار اراضي حاشیه شهر 
كرمان خبر داد.  دادخدا سالاري گفت: با همکاري و هماهنگي في ما بین 
فرماندهي انتظامي شهرستان كرمان و عوامل اجرايي شهرداري كرمان 
در يک ماهه گذش��ته از 1۴ هکتار اراضي دولتي و ملي رفع تصرف شد و 
مجرمان و متصرفان غیرقانوني مورد تعقیب قرار گرفتند.  سالاري اظهار 
داشت: در ادامه مبارزه با زمین خواري و حاشیه نشیني در شهر كرمان پس 
از دستورات قضايي توسط فرماندهي انتظامي شهرستان كرمان و يگان 
انتظامي مستقر در ش��هرداري كرمان در يک ماهه گذشته از 1۴ هکتار 

اراضي دولتي و ملي شهر كرمان رفع تصرف شد.

 صادرات يك ميليون تن 
كالاي آذربايجان شرقي به خارج از كشور    
رئيس س�ازمان صنعت، مع�دن و تجارت     آذربايجان غربي
آذربايجان غربي از صادرات يك ميليون و 
۱۸۱ هزار تن كالا از استان طي هشت ماه گذشته به خارج از كشور خبر داد. 
جعفرصادق اسکندري با بیان اينکه اين میزان صادرات در مقايسه با سال 
گذشته 7۹ درصد رشد دارد افزود: ارزش ريالي كالاهاي صادراتي 6۴۵ 
میلیون دلار است كه به لحاظ ارزش ريالي نیز 1۰۵ درصد در مقايسه با 
مدت زمان مشابه پارسال رشد نشان مي دهد.  وي ارزش هر تن كالاي 
صادراتي از استان را ۵۴6 دلار عنوان كرد و اظهار داشت: عراق، تركیه، 
افغانستان، گرجستان، روسیه مهم ترين مقصد كالاهاي صادارتي استان 
در اين مدت زمان بودند كه عراق با سهم 7۴ درصدي بیشترين مقصد 
كالاهاي صادارتي به شمار مي رود.  اس��کندري با بیان اينکه اين میزان 
كالاهاي صادراتي از 1۴ گمرک و پايانه مرزي اس��تان صادر شده است 
گفت: گمرک ارومیه با 161 هزار تن كالا، بازارچه مرزي پیرانشهر با 2۸6 
هزار تن و گمرک پیرانشهر با 3۹6 هزار تن بیشترين صادرات را در اين 
مدت داشتند.  رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربايجان غربي 
اضافه كرد: كف پوش، مصنوعات پلاس��تیکي، خرماي تازه و خش��ک، 
هندوانه، سیب و سیمان، آبمیوه و قیر، نفت از مهم ترين كالاهاي صادراتي 
از استان بود.  وي از واردات 2۴7 هزار تن كالا به ارزش ريالي بیش از 312 
میلیون دلار طي هشت ماهه امس��ال از طريق گمركات و بازارچه هاي 
مرزي استان خبر داد و افزود: اين میزان واردات به لحاظ وزني 31 درصد 

و به لحاظ ارزش ريالي نیز ۴۰ درصد كاهش نشان مي دهد. 

 احداث يك هزار واحد مسكوني 
ويژه نيازمندان روستايي در بوشهر     

رئيس سازمان بسيج سازندگي استان     بوشهر
بوش�هر از س�اخت يك ه�زار واح�د 
مسكوني ويژه مددجويان روستايي استان بوشهر با سرمايه گذاري 

350 ميليارد ريال خبر داد. 
س��رهنگ ذوالفقار عباسي  فر با اش��اره به آغاز س��اخت يک  هزار واحد 
مس��کوني در 3۰1 روستاي اس��تان بوش��هر گفت: در اين زمینه ۵۰۰ 
واحد مسکوني توسط سپاه امام صادق)ع( و ۵۰۰ واحد مسکوني ديگر 
توسط منطقه دوم نیروي دريايي سپاه ويژه مددجويان كمیته امداد در 
روستاها ساخته مي شود.  وي افزود: امید است اين واحدهاي مسکوني در 
كوتاه ترين زمان ساخته و با اقتدار و افتخار تحويل مددجويان روستايي 
استان بوشهر شود. رئیس سازمان بسیج سازندگي استان بوشهر با بیان 
اينکه اين نهاد در نقاط محروم استان حضور فعالي دارد افزود: طرح هاي 
محرومیت زداي��ي در نقاط مختلف اس��تان با همکاري س��پاه تدوين و 
عملیاتي شده است. عباس��ي فر بیان كرد: با انعقاد تفاهم   نامه با قرارگاه 
خاتم الانبیاء)ص( 2۰ میلی��ارد ريال براي اج��راي طرح  هاي عمراني و 
زيربنايي در نقاط محروم اس��تان بوش��هر تخصیص يافت كه عملیات 
اجرايي آنها قبل سال 13۹۸ در نقاط مختلف استان بوشهر آغاز مي شود.  
وي از حضور اين نهاد در عرصه سازندگي زلزله كرمانشاه خبرداد و بیان 
كرد: در عرصه زلزله كرمانشاه همه دستگاه ها و گروه هاي مختلف مردمي 
حضور فعال داشتند كه در اين عرصه بسیج سازندگي استان بوشهر ضمن 
اسکان اضطراري عملیات س��اخت واحدهاي مسکوني در ۸ روستا را بر 
عهده گرفت.  رئیس بسیج سازندگي استان بوشهر از اجراي واحدهاي 
مسکوني مددجويي در نقاط روستايي استان بوشهر خبرداد و بیان كرد: 
در اين راستا سال گذشته 7۰۰ واحد مسکوني توسط سپاه امام صادق)ع( 

استان بوشهر ساخته و تحويل نیازمندان روستايي استان بوشهر شد. 

صدور مجوز ارائه خدمات به گردشگران 
خارجي سلامت در ۱۲ بيمارستان مشهد   

مدير گردش�گري س�لامت دانشگاه     خراسان رضوي
علوم پزشكي مش�هد از صدور مجوز 
ارائه پذيرش و بستري بيماران خارجي براي ۱۲ بيمارستان دولتي 

و خصوصي مشهد خبر داد. 
دكترمحمد اسماعیل خیامي در س��ومین نشست كمیته گردشگري 
سلامت خراس��ان رضوي گفت: اين كمیته س��ه ماه است كه شروع به 
كار كرده و مصوباتي در راستاي تس��هیل در پذيرش و گسترش كیفي 
و كمي خدمات به گردشگران خارجي داشته اس��ت.  وي افزود: طبق 
مصوبات كمیته گردشگري سلامت تمامي پزشکان و كادرهاي درماني 
زير پوشش دوره هاي آموزشي قرار مي گیرند تا با ايجاد نگاهي مشترک 
نسبت به گردشگري سلامت اين صنعت بیش از پیش رشد يابد.  مدير 
گردشگري سلامت دانشگاه علوم پزشکي مشهد گفت: تلاش مي كنیم با 
ايجاد سايت گردشگري سلامت، ضمن اطلاع رساني مراكز مجاز پذيرش 
بیماران خارجي، تمام��ي فرايندهاي درماني، هزينه ه��ا، فرآيندهاي 
رسیدگي به نظرات و شکايات اطلاع رس��اني مي شود.  خیامي تصريح 
كرد: در حال حاضر 12 بیمارستان خصوصي و دولتي مشهد مجوزهاي 
لازم را براي پذيرش و بستري بیماران خارجي دريافت كرده اند و تنها در 
اين مراكز امکان بستري بیماران خارجي وجود دارد.  وي بیان كرد: در 
راستاي ارائه خدمات بهتر به گردشگران سلامت تاكنون ۴ مركز جراحي 
محدود براي دريافت مجوزهاي لازم اقدام كرده اند كه مراحل نهايي آن 
در حال طي شدن است و ساماندهي وضعیت واسطه هايي كه در زمینه 
گردشگري سلامت فعالیت مي كنند نیز دنبال مي شود.  مدير گردشگري 
سلامت دانشگاه علوم پزشکي مشهد گفت: طبق آمار موجود در شش ماه 
اول امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل شاهد افزايش 1۵ درصدي 

گردشگران سلامت خارجي در خراسان رضوي بوده ايم. 

 رفع تصرف از ۲۲ هكتار از اراضي دولتي 
در خراسان جنوبي    

معاون املاك و حقوقي راه و شهرسازي     خراسان جنوبي
خراسان جنوبي گفت: در سال جاري 
۲۲ هكتار از اراضي دولتي در اين اس�تان رفع تجاوز ش�ده است. 
محمد قرباني راد ادامه داد: در بحث املاک حقوقي 26 هزار هکتار داخل 
حريم شهرهاي استان وجود دارد كه بیش از 1۵ هزار هکتار داراي سند 
مالکیت است.  وي با بیان اينکه در سال جاري 22 هکتار از اراضي دولت 
رفع تجاوز شده است، افزود: از ابتداي سال جاري تا كنون نیز 3 هزار و ۸۰۰ 
سند تک برگي اخذ شده است.  معاون املاک و حقوقي راه و شهرسازي 
خراسان جنوبي با اشاره به اينکه از ابتداي س��ال ۹1 تا كنون يک هزار و 
۵۰۰ فقره قرارداد خدماتي و تأسیساتي منعقد شده است، گفت: طي دو 
سال گذشته 3۵۰ قرارداد مسکوني از سنوات گذش��ته نیز واگذار شده 
است.  وي با بیان اينکه 1۹۰ پرونده تخلف براي اشخاصي كه اراضي دولت 
را متصرف شده اند، تشکیل شده اس��ت، عنوان كرد: در سال جاري 33۴ 
بازديد از اراضي صورت گرفته است.  قرباني راد با اشاره به اينکه يک هکتار 
زمین براي بحث آموزشي در شمال شهر بیرجند در اختیار آستان قدس 
رضوي قرار داده ايم، بیان كرد: زمین درمانگاه تأمین اجتماعي شمال شهر 

بیرجند نیز از سوي اداره كل راه و شهرسازي در نظر گرفته شده است.
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